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با كاهش نرخ سود تسهيلات از 9/5 به ۸ درصد 

اقساط ماهانه وام مسكن يكم كاهش يافت
كاهش 7 تا 12ميليون تومانی سود تسهيلات ۸0 ميليونی مسکن

خسارت هاي ميلياردي يك تعلل   
امضاكنندگان طرح خط لوله انتقال گاز ايران به پاكستان، روزي كه با لبخند 
دستان يكديگر را به نشانه رضايت از آغاز اين طرح مي فشردند، هيچ گاه 
گمان نمي كردند سرنوشت اين پروژه با تعلل طرف پاكستاني و بي تفاوتي 
محض طرف ايراني به تلخكامي برس��د. اين در حالي است كه اين روزها 
پيشرفت چشمگير خط لوله تاپي به عنوان جدي ترين رقيب اين پروژه كه 
گاز را از تركمنستان به افغانستان، پاكستان و هند مي رساند، زنگ خطر را 
براي مقامات ايراني به صدا درآورده است. شايد همين زنگ خطر بود كه 
مقامات ايراني از جمله بيژن زنگنه را هوشيار كرد تا پس از تعلل هاي فراوان، 

در همين هفته بر لزوم اجراي كامل اين خط لوله تأكيد كند. 
اما زمينگيرش��دن پروژه انتقال گاز ايران به پاكس��تان در حالي است 
كه طرح خ��ط لوله انتق��ال گاز صادراتي ايران به هند و پاكس��تان در 
سال 1990 مطرح ش��د و قرار بود كه در دسامبر سال 2014 صادرات 
گاز از طريق اين خ��ط لوله آغاز ش��ود. طول خط لوله اي��ران به هند 
2700كيلومتر بود و قرار بود، گاز صادراتي ايران را از مس��ير پاكستان 
به هند منتقل كند، اما مخالفت هاي امريكا با اين پروژه باعث شد هند 
در س��ال 2009 تصميم به كناره گيري از اين پروژه بگيرد و چشم به 
پروژه هايي ديگر همچون خط لوله تاپي و خط لوله انتقال گاز عمان به 
هند بدوزد؛ اين در حالي بود كه پاكستان به دليل توليد محدود گاز و 
نيازهاي روز افزونش، همچنان اشتياق خود را براي دريافت گاز از ايران 
و ادامه خط لوله صلح حفظ كرد. اين اشتياق از آن جهت بود كه توليد 
گاز در اين كشور 4ميليارد فوت مكعب در روز است و تقاضا براي گاز در 
اين كشور روزانه چيزي در حدود 6 ميليارد فوت مكعب بود. آماري كه 
نشان مي دهد، هيچ توازني ميان سطح توليد و ميزان تقاضا در پاكستان 
وجود ندارد و اين به معناي آن است كه صادرات گاز به همسايه شرقي، 
نه فقط از بعد اقتصادي، بلكه از بعد سياسي و استراتژيك نيز مي توانست 
به ايران موقعيتي خاص ببخشد. درك همين موضوع باعث شد در بهار 
سال 1389 مسئولان وقت شركت ملي گاز با وزير نفت وقت پاكستان 
ملاقات كنند و قرارداد مجددي را براي ادامه خط لوله صلح كه از آن به 

بعد به IP شهرت يافت، منعقد كنند. 
   چه بر سر خط لوله آمد؟

ايران از همان زمان عقد قرارداد مجدد با پاكستان، توسعه اين خط لوله 
را آغاز كرد و توانست در عرض چند سال خط لوله را تا ايرانشهر برساند. 
اما در طرف مقابل پاكستاني ها به دلايل مختلف هيچ اقدام عملي براي 
احداث خط لوله در خاك خود انجام ندادن��د. در برهه اي از زمان آنها 
موضوع تحريم هاي ايران را بهانه عدم احداث خط لوله معرفي و از زيربار 
مسئوليت خود شانه خالي  كردند و پس از رفع تحريم ها، پاكستاني ها 
با بهانه جديد، مسائل مالي را براي عدم احداث خط لوله مطرح كردند. 
همين بي انگيزگي پاكستاني ها باعث شد، مديران نفتي دولت روحاني 
استدلال كنند كه پاكس��تان پولي براي اين خط لوله ندارد و ادامه آن 
توجي��ه اقتصادي ندارد و به ج��اي تلاش براي رفع مش��كل و ترغيب 
پاكس��تان به ادامه عمليات، ترجيح دادند كه توپ را به زمين همسايه 

شرقي بيندازند و در برابر آن سكوت كنند. 
اين بي علاقگي مدي��ران نفتي به ادامه پروژه، باعث ش��د كه خط لوله 
صادرات گاز در همان ايرانشهر متوقف شود. اين در حالي است كه اگر 
تنها 300كيلومتر ديگر خط لوله تا مرز پاكستان احداث مي شد و ايران 
آمادگي خود را براي انتقال گاز به پاكس��تان اعلام مي كرد، پاكستان 
مجبور بود براساس قرارداد به دليل عدم توانايي در دريافت گاز، جرائم 
سنگيني را به ايران پرداخت كند. اما عدم ادامه پروژه تا مرز پاكستان، 

باعث شد ايران از دريافت اين جريمه محروم شود. 
IP شوك بزرگ به   

اين روند تعلل و س��كوت مديران نفتي در دولت حسن روحاني تا آنجا 
ادامه پيدا كرد كه به يكباره شوكي بزرگ خط لوله IP را تكان داد؛ تكاني 
كه به نظر مي رس��د باعث تخريب كامل اين خط لول��ه و توقف دائمي 
اجراي آن شود. اين ش��وك چيزي جز به ثمر نشستن خط لوله تاپي 
نبود، خط لوله اي كه گاز را از تركمنستان به افغانستان، پاكستان و هند 
مي رساند. اين در حالي اس��ت كه در داخل كشور هيچ كدام از مديران 
نفتي دولت برآوردي در خصوص به ثمر نشستن پروژه تاپي نداشتند 
و مغرورانه خط لوله IP را پروژه اي اقتصادي و بي نظير مي پنداش��تند 
كه پاكستان مجبور به اجراي آن خواهد بود. مؤيد اين ادعا گفته هاي 
حميدرضا عراقي مديرعامل شركت ملي گاز بود كه آن زمان اجراي خط 

لوله تاپي را »غير اقتصادي« و »ناشدني« مي دانست. 
حالا پس از اين شوك و در حالي كه كار احداث خط لوله تاپي با سرعتي 
باور نكردني ادامه دارد و مقامات چهار كشور تركمنستان، افغانستان، 
 پاكستان و هند تأكيد دارند تا سال 2019 انتقال گاز از طريق اين خط 
لوله آغاز ش��ود، به يكباره مقامات ايراني به ه��وش آمده اند تا بار ديگر 
پاكستان را به هر نحو به اجراي خط لوله IP بازگردانند. اين در حالي 
است كه به نظر مي رسد پاكستان حالا خيالش از تأمين گاز راحت شده 
و ديگر تمايلي ب��ه ادامه پروژه حتي با »پول اي��ران« ندارد؛ اتفاقي كه 

ميلياردها دلار سرمايه گذاري ايران در اين پروژه را به باد خواهد داد. 
حال سؤالات مهم از »ژنرال هاي« آقاي زنگنه اين است كه دليل اصلي 
توقف اجراي خط لوله IP چه بود و چرا از همان سال هاي نخست تلاشي 
براي تحت فشار گذاشتن پاكستان براي اجراي پروژه صورت نگرفت؟ 
و اينكه چرا ايران با عدم تكميل خط لوله در داخل ايران، سخاوتمندانه 
ميليون ها دلار جريمه را به همس��ايه شرقي بخش��يد؟ به راستي چه 
كسي پاسخگوي از دست رفتن زمان و تقديم بازار گاز ايران به رقباي 
منطقه اي است؟ بي دليل نبود كه سال گذشته اسحاق جهانگيري يكي 
از پروژه هاي اولويت دار وزارت نفت را خط لوله IP قرار داد ولي وزارت 

نفت تنها به گفتار درماني و توجيهات خسته كننده مشغول است.

مدي�ركل دفت�ر صنايع نس�اجي و پوش�اك 
وزارت صنع�ت، مع�دن و تج�ارت ب�ا اعلام 
اينکه بيش�ترين قاچاق پوش�اك در مناطق 
آزاد به ص�ورت ته لنج�ي و كولب�ري اس�ت، 
گف�ت: اين س�ازمان درص�دد اس�ت ماليات 
ب�ر ارزش اف�زوده در صنع�ت نس�اجي را 
به صف�ر ي�ا حداكث�ر ب�ه 3درصد برس�اند. 
افس��انه محرابي در حاش��يه بازديد از كارخانه 
حجاب شهركرد با اش��اره به معضل بيكاري در 
جامعه اظهار كرد: صنعت نساجي بسيار اشتغالزا 
بوده، به طوري كه 12درصد از سهم اشتغال كل 
كشور مربوط به صنعت نساجي است و با توجه 
به ارزش افزوده بالا و س��رمايه بري اندك نقش 
بسزايي در رشد اقتصاد كشور خواهد داشت. وي 
افزود: بالغ بر 99درصد از صنعت نساجي تحت 
پوشش بخش خصوصي بوده و مابقي واحدها كه 
بس��يار محدود بوده، زيرنظر بنياد مستضعفان 
و حوزه هاي ديگر هس��تند. محرابي با اش��اره به 
موفقيت هاي چشمگير و نتايج مطلوبي كه در اين 
صنعت مشاهده شده، خاطرنشان كرد: در صنعت 
بايد توجه بس��ياري به مواد اولي��ه، تكنولوژي، 
آموزش نيروي انساني و انتقال دانش فني به شكل 
كامل داشت، ولي متأس��فانه بحث انتقال دانش 

فني پيشرفت قابل ملاحظه اي نداشته است. 
مدي��ركل دفت��ر صناي��ع نس��اجي و پوش��اك 
درخصوص واردات پوش��اك بي��ان كرد: قيمت 
تمام شده و طراحي مد از جمله مشكلاتي است 
كه با حماي��ت و برنامه ريزي مديريت واحدهاي 

اين صنعت، مي توان آن را مرتفع كرد. 
محرابي تصريح كرد: از س��ال گذشته در زمينه 
محدودي��ت واردات در مناطق آزاد و اس��تقرار 
نيروهاي گمرك در اي��ن مناطق، تعامل هايي با 

نمايندگان مجلس شوراي اس��لامي، گمرك و 
مناطق آزاد انجام شده اس��ت. وي تصريح كرد: 
مي توان ب��ا ايجاد يك واحد صنعي نس��اجي در 
مناطق آزاد، ايجاد اشتغال پايدار و امنيت شغلي 
داشت و اين مهم مي تواند در راستاي رسيدن به 

صنعت پايدار نقش مؤثري ايفا كند. 
محرابي راجع به ماليات ب��ر ارزش افزوده گفت: 
نخس��تين موضوع در اين بحث، گرفتن ماليات 
ارزش افزوده از مصرف كننده نهايي بوده و با توجه 
به طولاني شدن زنجيره صنعت نساجي و فشاري 
كه اي��ن صنعت ب��ه توليدكنن��ده وارد كرده در 
قيمت تمام شده تأثير بسزايي داشته و مشكلات 
بسياري براي واحد هاي توليدي ايجاد كرده است. 
مديركل صنايع نساجي و پوشاك وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: اين سازمان درصدد است 

ماليات بر ارزش افزوده در صنعت نس��اجي را به 
صفر يا حداكثر به 3درصد برساند. 

محرابي با بيان اينكه مالي��ات بر ارزش افزوده با 
افزايش قيمت تمام ش��ده محص��ولات، صنعت 
نساجي را با مشكلاتي مواجه كرده است، اظهار 
كرد: در ابتدا قرار بود مالي��ات بر ارزش افزوده از 
مصرف كننده نهايي دريافت شود، اما اين ماليات 
بر بخش هاي مختلف تحميل ش��د و بيشترين 

خسارات را متوجه توليد كننده كرد. 
وي همچني��ن اضاف��ه ك��رد: ب��ا طولاني بودن 
زنجيره توليد در صنعت نس��اجي فشار ماليات 
بر ارزش افزوده براي توليد كنندگان اين صنعت 
چندين برابر ش��د. محرابي ادامه داد: اين طرح 
به دلايلي نظير ارائه نشدن مدارك كامل از سوي 
توليدكنندگان صنعت نساجي به ادارات ماليات، 

جرايم ب��زرگ مالياتي نيز متوج��ه اين واحدها 
كرده است. 

وي تصريح كرد: اداره كل صنايع نساجي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت براي حل اين مش��كل 
از طريق تشكيل جلس��اتي با اعضاي كميسيون 
صنايع، امنيت و توليد ملي مجلس و ستاد مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز در تلاش اس��ت اين ماليات را 

حذف كند يا حداكثر به 3 درصد برساند. 
وي تش��كيل كارگروهي با مشاركت اعضاي اين 
كميس��يون ها براي حل اينگونه مشكلات را از 

ديگر اقدامات اين اداره كل عنوان كرد. 
محرابي در ادامه واردات غيررسمي پوشاك در 
كشور را ضربه مهلك ديگري به اقتصاد نساجي 
عنوان كرد و گف��ت: موضوعاتي نظير ته لنجي و 
كولبري، وجود اسكله هاي تخليه بار فاقد كنترل 
و مناطق آزاد و مستقر نبودن نيروهاي گمركي 
در اين مناطق از عواملي است كه زمينه را براي 
ورود پوشاك قاچاق و غيررسمي به كشور فراهم 

كرده است. 
وي بيان كرد: در اين راس��تا نيز با تعاملاتي كه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت از سال گذشته با 
مناطق آزاد و رؤساي گمرك كشور داشته است، 
محدوديت واردات براي مناطق آزاد و اس��تقرار 
نيروهاي گمركي در اين مناطق آغاز ش��ده و در 
حال پيگيري است. محرابي، ممنوعيت كولبري 
و ته لنج��ي در مناطق جنوبي كش��ور را از ديگر 
اقدامات اي��ن وزارتخانه عنوان كرد و در پاس��خ 
به اعتراض كارگران اين حوزه اف��زود: اگر براي 
نيروهاي بيكار ش��ده اين بخش نظير كولبران، 
واحدهاي صنعتي در استان هاي مرزي راه اندازي 
شود، علاوه بر ايجاد اشتغال پايدار و امنيت شغلي، 

سلامت جسمي آنان نيز تأمين مي شود.

خبر خوش وزارت صنعت براي نساجي ها 

مالياتبرارزشافزودهنساجيبهصفرتا۳درصدكاهشمييابد

در حالي كه مقام هاي وزارت راه و شهرسازي 
از افزاي�ش وام خري�د مس�کن خب�ر داده 
بودن�د، گوي�ا ش�وراي پ�ول و اعتبار ب�ا اين 
موضوع موافقت نکرده اما با تصميم ش�وراي 
پول و اعتبار نرخ س�ود تس�هيلات صندوق 
پس انداز مس�کن يکم، مبلغ اقساط ماهانه و 
مجموع سود پرداختي كاهش خواهد يافت. 
به گزارش »جوان«، بازار مس��كن در ش��رايطي 
وارد ششمين س��ال ركود خود ش��ده است كه 
افزايش تس��هيلات خريد مس��كن از محدوده 
25ميليون توم��ان به م��رز 100ميليون تومان 
در دولت يازدهم نتوانسته بازار را از ركود خارج 
كند و اتفاقاً كارشناس��ان براي��ن باورند كه اگر 
دولت در بازار مس��كن مداخله نكند، اين بازار با 
تخليه حباب قيمتي مس��كن به تعادل خواهد 
رسيد. در همين راس��تا گويا اين بار شوراي پول 
و اعتبار به درخواست دولت براي افزايش ميزان 
تسهيلات خريد مسكن روي خوشي نشان نداده 
اما با كاهش نرخ سود تسهيلات صندوق پس انداز 

يكم، موافقت كرده است. 
 براساس تصميم ش��وراي پول و اعتبار نرخ سود 
تس��هيلات صندوق پس انداز مس��كن يكم، در 

مناطق شهري با 1/5واحد كاهش از 9/5درصد به 
8درصد و در بافت فرسوده از 8 به 6درصد رسيد 
كه با اين تصمي��م مبلغ س��ود پرداختي ماهانه 
و همچنين كل مبلغ س��ود پرداخت��ي در پايان 

12سال دستخوش تغيير خواهد شد. 
بر اين اساس ميزان اقساط تسهيلات پرداختي در 
مناطق شهري با نرخ سود 8درصد ماهانه 67هزار 
تومان نسبت به قبل كم مي شود. در واقع رقم ماهانه 
اقس��اط براي پرداخت تس��هيلات 80ميليوني از 
933هزار تومان به حدود 866هزار تومان مي رسد. 
با اين حساب ميزان سود پرداختي در مجموع نيز 
كاهش خواه��د يافت و تفاوت س��ود پرداختي در 

پايان دوره حدود 10ميليون تومان خواهد بود. 
درخصوص زوجين نيز تا پيش از اين متقاضيان 
وام مس��كن صندوق يك��م در تهران ب��راي وام 
160ميليون توماني ماهانه يك ميليون و 860هزار 
تومان اقس��اط مي پرداختند كه با سود 8درصد، 
اقس��اط جديد يك ميليون و 730ه��زار تومان 
خواهد بود ك��ه حدود 130ه��زار تومان كاهش 
مي يابد. جمع مبلغ سود وام مسكن زوجين نيز در 
پايان دوره با نرخ 9/5درصد حدود 110ميليون 
تومان خواهد بود كه با كاهش نرخ به 8درصد در 

بازپرداخت 12ساله ساده سود تسهيلات به كمتر 
از 90ميليون تومان كاهش مي يابد. 

اقساط تس��هيلات در بافت فرس��وده نيز براي وام 
انفرادي 80ميليون توماني تا 780هزار تومان در 
ماه تنزل مي يابد و مجموع س��ود پرداختي با نرخ 
سود جديد نيز در مقايسه با نرخ سود قبلي حدود 
12ميليون تومان كمتر خواهد شد. اقساط ماهانه 
وام 160ميليون توماني زوجين در بافت فرسوده 
نيز يك ميليون و 560هزار تومان خواهد ش��د كه 
مقايسه اين رقم با اقساط وام نرخ 8درصد حاكي از 
كاهش حدود 170هزار توماني قسط ماهانه است. 
همچنين كل سود اين تسهيلات با نرخ 6درصد با 
بازپرداخت 12ساله به شيوه س��اده 64ميليون و 
800هزار تومان است كه در مقايسه با وام 8درصدي 

حدود 26ميليون تومان كاهش مي يابد. 
   ابلاغ مصوبه كاهش نرخ سود وام مسکن 

به بانك ها تا پايان ارديبهشت 
در اين بين، معاون وزير راه و شهرس��ازي از ابلاغ 
مصوبه كاهش نرخ سود وام مسكن به بانك ها تا 

پايان ارديبهشت  امسال خبر داد. 
هوش��نگ عش��ايري گفت: در س��ي و نهمين 
جلسه از س��تاد ملي بازآفريني ش��هري پايدار 

كه با حضور ش��خص رئيس جمهور برگزار شد 
با پيشنهاد وزارت راه و شهرس��ازي براي تقليل 
سود بانكي تس��هيلات خريد مس��كن در بافت 
فرس��وده موافقت و قرار بر اين شد تا در شوراي 
عالي پول و اعتبار مطرح شود. وي افزود: با توجه 
به آنكه پس از ن��وروز 97 هنوز مصوبه اين مورد 
از سوي ش��وراي عالي ابلاغ نشده بود، نامه اي با 
امضاي جناب آقاي آخون��دي به رئيس جمهور 
ارسال و خواس��تار پيگيري اين مسئله شديم. 
در اين راستا رئيس جمهور نيز به بانك مركزي 
ابلاغ كردند تا مسئله موردنظر را در دستور كار 
شوراي عالي پول و اعتبار قرار داده و مشكلات 

آن برطرف شود. 
وي با بيان اينكه موافقت اين شورا براي كاهش 
نرخ سود تسهيلات در بافت فرسوده اعلام شده 
ولي به صورت رسمي به بانك ها ابلاغ نشده است، 
تصريح كرد: با توجه به مذاك��رات انجام گرفته، 
ابلاغيه رسمي اين دس��تور تا پايان ارديبهشت  
به بانك ها ارس��ال و به محض اين اتفاق اجرايي 
خواهد ش��د. وي بيان كرد: ب��ه دنبال چگونگي 
اجراي مدل عرضه در مناطق ناكارآمد هس��تيم 
تا ببينيم به ج��ز خريداران مي توانيم ش��رايط 
استفاده س��ازندگان از صندوق پس انداز يكم را 

فراهم كنيم يا خير. 
  تأثير منفي گزين�ه وام بانکي در قيمت 

مسکن
هر كالايي بهاي مشخصي دارد، اما وقتي تسهيلات 
بانكي براي خريد كالايي تعريف شود، قيمت كالا 
تغيير مي كند زيرا ع��لاوه بر قيمت كالا، قيمت وام 
بانكي نيز مطرح اس��ت. از ابت��داي دولت يازدهم 
تاكنون وام خريد مس��كن از محدوده 25ميليون 
تومان به مرز 100ميليون تومان براي هر فرد رسيده 
است.  اگرچه افزايش تس��هيلات خريد مسكن به 
بهانه تقويت قدرت خريد مردم و خروج مسكن از 
ركود انجام گرفته اس��ت، اما عملًا مسكن در شش 
سال گذشته در ركود بوده است. اين در حالي است 
كه به نطر مي رسد، آپشن وام مسكن مانع از كاهش 
قيمت مسكن و تخليه حباب قيمتي مسكن شده 
است. با درآمد يك تا 2ميليون تومان در ماه بسياري 
از نيروي كار و نان آور 24ميليون خانوار قيمت هاي 

كنوني مسكن بسيار گران به شمار مي آيد.
از همين رو است كه عمده معاملات مسكن حول 
واحدهاي كوچك و ارزان مي چرخد، بدين ترتيب 
رشد وام مسكن عملًا آپشني بوده كه در جهت 
حفظ يا افزايش قيمت مسكن عمل كرده است 
در اين ميان كاهش نرخ سود تسهيلات مسكن 
مي تواند روند خريد مس��كن توسط متقاضيان 

مصرفي را تسريع كند.

هادی   غلامحسینی
   گزارش   یک

 برندهاي تركيه بازار
پوشاك ايران را قبضه كرد

ب�ر س�ازمان هاي  نظ�ارت  عال�ي  آم�ار هيئ�ت  براس�اس 
صنف�ي كش�ور، تاكن�ون فق�ط 24برن�د خارج�ي پوش�اك 
نمايندگ�ي رس�مي درياف�ت كرده ان�د ك�ه از مي�ان آنه�ا 
برنده�اي تركيه ب�ا 11نمايندگ�ي در رتبه نخس�ت ق�رار دارند. 
به گزارش »تسنيم«، قرار بود »دستورالعمل نحوه صدور گواهي فعاليت 
نمايندگان و شعب شركت هاي خارجي عرضه كننده پوشاك در ايران« 
به منظور ساماندهي بازار پوش��اك كشور 17شهريور 95 اجرايي شود، 
اما برخي مشكلات باعث شد تا اين بخشنامه با س��ه ماه تأخير در دي 
95 به مرحله اجرا برسد. نكته قابل توجه آنكه از آن تاريخ تاكنون هنوز 
اين دستورالعمل به صورت جدي اجرايي نشده اس��ت. در اين شرايط 
واردات پوش��اك هر روز افزايش يافته و وضعي��ت توليدكننده داخلي 
نيز بدتر از گذشته شده اس��ت. مطابق اين دستورالعمل فقط اشخاص 
حقوقي )ش��ركت هاي تجاري( قادر به واردات پوشاك هستند و ظرف 
دوسال ابتدايي واردكنندگان و نمايندگان رسمي واردات پوشاك بايد 
حداقل 20درصد ارزش ريالي واردات را در داخل توليد كنند. همچنين 
واردكنندگان موظفند از توليدي ای كه در داخل كشور با برند ثبت شده 
انجام مي شود، حداقل 50درصد را به بازارهاي هدف صادر كنند. اوضاع 
اين روزهاي بازار پوشاك كشور نشان مي دهد، اجراي اين دستورالعمل 
همچنان به كندي همراه است و ساير برندهاي متفرقه كه فاقد نمايندگي 
هستند با آس��ودگي خاطر و در نبود نظارت به فروش محصولات خود 
مي پردازند. براس��اس آمار هيئت عالي نظارت بر س��ازمان هاي صنفي 
كشور تاكنون فقط 24برند نمايندگي رسمي دريافت كرده اند كه از ميان 

آنها برندهاي تركيه با 11 نمايندگي در رتبه نخست قرار دارند.

رئيس اتاق اصناف ايران گفت: وزي�ر صنعت به من اطلاع داده 
كه در حضور رئيس جمهور در جمع توليدكنندگان آذربايجان 
اين موضوع مطرح شده كه در بازار تهران كالا به شهرستان ها 
فروخت�ه نمي ش�ود؛ نمي دانم اي�ن ام�ر واقعيت دارد ي�ا نه؟!
در پي ركود ب��ازار در س��ال هاي اخي��ر و بدقولي برخ��ي از صنوف 
شهرستاني در وصول به موقع چك ها و پرداخت پول، فروش جنس 
به شهرستاني ها كاهش يافته اس��ت. علي فاضي در سومين نشست 
هم انديشي اتحاديه هاي سراسري پوش��اك كشور با اشاره به تماس 

تلفني وزير صنعت، معدن و تجارت با وي درباره وضعيت نامناس��ب 
فروش كالا در بازار بزرگ تهران گف��ت: وزير تأكيد كرده اند كه براي 
واردات مواد اوليه مورد نياز كش��ور هيچ مش��كلي وجود ندارد، پس 

كجاي كار مشكل دارد، چرا در زمين دشمن بازي مي شود؟
در واكنش به اظهارات فاضلي يكي از حاضران در جلس��ه اظهار 
كرد: دليل عدم ف��روش كالا در بازار تهران به خاطر مش��كلات 
تأمين ارز واردات كالاست. هرچند كه رؤساي اتحاديه ها نوسانات 
نرخ ارز را بهانه عدم فروش كالا به شهرستان ها اعلام كرده اند، اما 

واقعيت چيز ديگري اس��ت كه هيچ يك از صنوف حاضر نيستند 
به آن اعتراف كنند. 

فاضلي گفت: قب��ول دارم كه دولت در خدمت اقتص��اد مردم محور 
نيست، اما اقدامات مناسبي براي بخشودگي مالياتي بنگاه هاي كوچك 
و متوسط انجام شده است. فاضلي افزود: برخي به دنبال آن هستند 
كه مجموعه هاي كوچك را در خود حذف كنند و به  رغم اينكه گفته 
مي شود دولت دست از بنگاهداري برمي دارد، اما اين امر محقق نشده 

است.  در عرصه پوشاك نتوانستيم جلو قاچاق را بگيريم.

شکايت بازاريان شهرستاني به روحاني:

بازارتهرانكالابهمانميفروشد
  بازار

   گزارش   2

جعفر   تكبیري

 قطع آب مشتركان پرمصرف 
جدي مي شود

مدير دفت�ر مديريت مص�رف و نظ�ارت بر كاه�ش هدررفت آب 
شركت آب و فاضلاب كشور گفت: امس�ال براساس شرايط فعلي 
الگوهاي مص�رف را تغيير داده اي�م و براي برخورد با مش�تركان 
پرمصرف تصميمات جدي اخذ ش�ده اس�ت كه پ�س از تصويب 
كارگروه س�ازگاري با كم آبي اين تصميمات اجرايي خواهد ش�د. 
علي سيدزاده در گفت وگو با »ايسنا«، با بيان اينكه در گذشته الگوهاي 
مصرف حداقل 18مترمكعب تا 28مترمكعب در ماه براي پنج خانوار 
بود، اظهار كرد: اين اعداد مورد بازنگري دقيق قرار گرفت و با توجه به 

اينكه منطبق با شرايط فعلي نبود، تغيير كرد. 
به گفته وي، در حال حاضر با توجه به ش��رايط فعلي و كم آبي حداقل 
الگوي مص��رف براي ه��ر خان��وار در م��اه 14مترمكع��ب و حداكثر 

20مترمكعب بسته به شهر و موقعيت آب   هوايي تعيين شده است. 
مدير دفتر مديريت مصرف و نظارت بر كاهش هدررفت آب ش��ركت 
آب و فاضلاب كشور ادامه داد: علاوه بر اين پيش��نهاد داده ا يم جرايم 
سنگين از 1/5 برابر تا دو برابر و 2/5 برابر به بالا براي مشتركان پرمصرف 

اعمال شود. 
سيدزاده در خصوص ميزان جريمه اعلام كرد: هنوز عدد دقيق جريمه 
تعيين نشده، اما قطعاً عددي خواهد بود كه اين احساس براي مشتركان 
به وجود آيد، بايد رعايت مصرف داشته باشند. وي با تأكيد بر اين  مسئله 
كه در تمام استان هاي داراي تنش آبي مشتركان پرمصرف شناسايي 
شده اند، گفت: به تمام اين مشتركان اخطارهاي لازم داده شده است كه 

اگر رعايت نكنند، قطعاً مشكلاتي براي آنها به وجود خواهد آمد. 
مدير دفتر مديريت مصرف و نظارت بر كاهش هدررفت آب ش��ركت 
آب و فاضلاب كشور با اشاره به شهر اصفهان گفت: يكي از تصميمات 
اخذشده در اين راستا اين است كه در شهر اصفهان به هيچ عنوان در 
روزهايي كه با پيك مصرف روبه رو هستند، استخري آبگيري نشود. اگر 
استخري نيز در يك مقطع آبگيري شد، بايد به صورت استفاده مجدد و 

بازچراني مورد استفاده قرار بگيرد. 
س��يدزاده تصريح كرد: اين مس��ئله براي منازل مس��كوني نيز صدق 
مي كند، چراكه از طريق كنتورها مي توان تش��خيص داد در منازل از 
استخر استفاده مي شود و اقدامات لازم را براي مقابله با آنها انجام داد. 

وي با بيان اين مسئله كه اگر مردم مانند گذشته روند مصرف را ادامه 
دهند قطعاً جريمه خواهند شد، اظهار كرد: با توجه به اينكه كارگروه 
س��ازگاري با كم آبي اختيارات زيادي دارد و وزير نيرو اختيارات ماده  
138قانون اساسي را دريافت كرده، اگر اين موضوع در كارگروه تصويب 
شود، مي توان آن را به طور كامل اجرايي كرد و ديگر نيازي به اخذ مجوز 

از مجلس نيست. 
...............................................................................................................

رئيس جمعيت طرفداران ايمني راه ها :
توليد خودروهاي ناايمن متوقف شود

رئيس جمعيت طرفداران ايمني راه ه�ا گفت: يکي از دغدغه هاي 
محافل حمل و نقلي حمايت از توليد داخل در بخش خودروسازي 
است، يعني ما بايد به سمت خودروي غيرايمن برويم و حاشيه امني 
براي اين خودروهاي غيرايمن ايجاد شود تا رقيبي نداشته باشند. 
به گزارش »فارس«، محمد بخارايي در نشس��ت بررس��ي برنامه هاي 
جمعيت طرفداران ايمني راه ها در سال 97 در راستاي كاهش سوانح 
رانندگي اظهار داشت: در سال 96، تعداد 16هزار نفر در سوانح رانندگي 

جان باختند و 300 هزار نفر هم مجروح و معلول شدند. 
وي ادامه داد: حمل و  نقل بايد بدون حادثه باشد و اين هدف همه است، 
ايمني راه ها نيازمند عزم ملي اس��ت و كش��تار 16هزار نفر در سوانح 

رانندگي بايد يك دغدغه ملي باشد. 
رئيس جمعيت طرفداران ايمني راه ها گفت: م��ا در ايران يك درصد 
جمعيت جهان را داريم، بنابراين نبايد كش��ته هاي سوانح رانندگي ما 
از حداكثر 12هزار نفر در سال افزايش يابد، در حالي كه جانباختگان 
سالانه 16هزار نفر در سوانح رانندگي ما يعني در ايران 25درصد بالاتر 

از متوسط جهاني كشته مي دهيم. 
وي نظارت بر عملكرد آموزشگاه هاي رانندگي را از ديگر موارد كاهش 
سوانح رانندگي عنوان كرد و گفت: متأسفانه بيمه ها هم در اين حوزه 
كم كاري مي كنند و سرمايه گذاري نكرده اند. رئيس جمعيت طرفداران 
ايمني راه ها، كاهش اعتبارات نگهداري و ايمن س��ازي راه ها را از ديگر 
موارد افزايش تلفات سوانح رانندگي عنوان كرد و گفت: تخصيص بودجه 
در بخش نگهداري و ايمن سازي راه ها بايد صددرصد باشد، در حالي كه 
مي توان توسعه را به عقب انداخت و پروژه هاي عمراني را كمتر كرد اما 

به نگهداري راه ها بودجه اختصاص داد. 
   نگذاريم خودروساز داخلي در انحصار، خودروی بي كيفيت 

توليد كند
رئيس جمعيت طرفداران ايمني راه ها به نامگذاري امس��ال به س��ال 
»حمايت از كالاي ايراني« اش��اره كرد و گفت: حمايت از توليد داخل 
ضرورت دارد اما در بخش خودروس��ازي يك��ي از دغدغه هاي محافل 
حمل و نقل، حمايت از توليد داخل  است، يعني ما بايد به سمت خودروي 
غيرايمن برويم و حاش��يه امني براي اين خودروهاي غيرايمن ايجاد 
شود تا رقيبي نداشته باشند. بخارايي تأكيد كرد: در كنار توجه به توليد 
داخل، ارتقای كيفيت بايد در دستوركار باشد و كشور تلاش كند، بدون 
رودربايستي، از ساخت خودروهاي غيرايمن جلوگيري شود، ضمن آنكه 
الزامات ايمني در خودروها رعايت شود. رئيس جمعيت طرفداران ايمني 
راه ها با تأكيد براينكه توسعه فرهنگ ايمني در خودروسازي و تعمير و 
نگهداري وسايل نقليه ضروري است، گفت: واردكننده لاستيك، روغن 
ترمز، قطعات خودرو، خودروساز، تعميركار، امداد و نجات و غيره همه 

بايد فرهنگ ايمني داشته باشند. 
...............................................................................................................

 زنگنه: ترامپ اتهامات بيخودي 
به اوپك مي زند

وزي�ر نف�ت ب�ا بي�ان اينک�ه ترام�پ اتهام�ات بيخ�ودي ب�ه 
ك�ه  مي خواهن�د  امريکايي ه�ا  گف�ت:  مي زن�د،  اوپ�ك 
قيمت نف�ت بالا باش�د ت�ا ش�يل اويل فع�ال و ب�ه اي�ن ترتيب 
درآم�د دول�ت امري�کا از لح�اظ ماليات�ي بيش�تر ش�ود. 
به گ��زارش »خانه ملت«، بيژن نام��دار زنگنه، وزير نف��ت در واكنش 
به اظهارات ترامپ مبني بر نامناس��ب خوان��دن افزايش قيمت نفت و 
متهم كردن اوپك به دس��تكاري قيمت ها اظهار داشت: حرف و عمل 
ترامپ يكي نيس��ت، چراكه به نظ��ر بنده امريكايي ه��ا و آقاي ترامپ 
مي خواهند قيمت نفت بالا باش��د تا ش��يل اويل فعال و به اين ترتيب 

درآمد دولت امريكا از لحاظ مالياتي و افزايش اشتغال بيشتر شود. 
وي افزود: ترامپ اين مطالب را براي بخشي از افكار عمومي خود مطرح 
مي كند كه ممكن است نسبت به بالا رفتن قيمت نفت معترض باشند 

و اتهامات بيخودي به اوپك مي زند.


